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Rendkívüli ülést tartott a képviselő-testület
Hat napirendi pontot tárgyalt rendkívü-
li ülésen a képviselő-testület június 28-
án. Határoztak hulladékkal kapcsola-
tos tevékenységekről, víziközművagyon-
átadásról, és napirenden szerepelt a Paksi 
Fejlesztési és Vagyongazdálkodási Zrt. 
DC Dunakom Zrt.-be történő beolvadá-
sa is.

A magyar állam saját hatáskörben látja el 
2023. július elsejétől a hulladékgazdálko-
dási feladatokat, ezért a hulladékkal kap-
csolatos tevékenységekről, és a hulladék-
gazdálkodási közszolgáltatásról szóló he-
lyi rendelet hatályon kívül helyezéséről 
döntött júniusi rendkívüli ülésén a képvi-
selő-testület.
Szabó Péter polgármester arról tájékoz-
tatott a napirend tárgyalásakor, hogy ki-
zárólag az elhagyott hulladék felszámo-
lásával és a köztisztaság fenntartásával 
kapcsolatos feladatok maradnak önkor-
mányzati hatáskörben.
Heringes Anita, a Paksi Deák Ferenc 
Egyesület (PDF) képviselője jelezte, hogy 
mivel törvény kötelez erre, megszavaz-
za ő is a javaslatot, de aggályosnak látja a 
feladatátadást a hulladékgazdálkodás te-
kintetében, mert tart attól, hogy az állam 
nem a jó gazda gondosságával jár el. Azt 
mondta, hogy amíg az önkormányzat tu-
lajdonában volt a telep, megfelelően mű-
ködött. A hulladékgazdálkodással kapcso-
latos új rendeletet várhatóan szeptember-
ben alkotják majd meg.
A víziközmű társaság integrációjához 
szükséges vagyonátadásról is döntöttek 
a képviselők. Szabó Péter felidézte, hogy 
korábban arról döntött a testület, hogy a 
Mezőföldvíz K�.-ben fennálló 82,5 száza-
lékos tulajdonrészét Paks átadja a Nemzeti 

Víziközmű Zrt.-nek a kapcsolódó vagyon-
tárgyakkal, víziközművekkel együtt, mert 
az önkormányzat nem tudta �nanszíroz-
ni a k�. működése során keletkező veszte-
séget. Hozzátette, hogy az átadás folyamat-
ban van, jelenleg a tételes vagyonleltárt kell 
elfogadnia a grémiumnak.
Heringes Anita jelezte, hogy a Paksi Deák 
Ferenc Egyesület képviselői közül töb-
ben már korábban sem támogatták a va-
gyonátadást. Barnabás István (PDF) a 
Mezőföldvíz K�. nehéz helyzetbe kerülé-
sének okairól szólva elmondta, hogy véle-
ménye szerint a közműadó emelése és az 
energiaárak drasztikus növekedése okozott 
csődközeli helyzetet a Mezőföldvíz K�-nél.
A polgármester, Leber Ferenc és Szántó 
Zoltán alpolgármesterek hangsúlyozták, 
hogy a víziközmű cég további működte-
tése milliárdos terhet róna a városra, azzal 
együtt, hogy a korábbi, másfél milliárd fo-
rint állami támogatást is vissza kellene �-

zetnie a városnak, amennyiben nem tör-
ténik meg az átadás. A testület hét igen, 
két nem szavazat, valamint két tartózko-
dás mellett fogadta el a vagyontárgyak át-
adását.
Tárgyaltak a képviselők a Paksi Fejlesz-
tési és Vagyongazdálkodási Zrt. (PFV 
Zrt.) DC Dunakom Zrt.-be olvadásáról is, 
amelynek határideje 2023. szeptember 30. 
Szabó Péter azt mondta, hogy erre azért 
van szükség, mert bár a PFV Zrt. fennállá-
sának hat éve alatt jó munkát végzett, már 
nincs feladata. Az egybeolvadáshoz kap-
csolódóan személyi kérdésekről is határo-
zott a testület: Seemann Erikát bízták meg 
2023. október 5-ig a két cég vezérigazgatói 
tisztének betöltésével.
A képviselő-testület döntött a település-
rendezési eszközök módosításának elindí-
tásáról egy külterületi ingatlan övezeti be-
sorolásának javítása céljából.

Sólya Emma

Fotó: TelePaks
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Az elmúlt időszak a kihívásokról szólt a 
polgármesteri hivatal dolgozói számára, 
köszönet a mindig lelkiismeretes és alapos 
szakmai munkáért – mondta Szabó Péter 
polgármester a köztisztviselői nap alkal-
mából tartott ünnepi esten. A rendezvé-
nyen jubiláló munkatársakat is köszöntött 
a városvezetés.
 
– A 2019 óta eltelt időszakban a Covid-
járvány és az energiaválság különösen nagy 
kihívás volt a polgármesteri hivatal köztiszt-
viselői számára. A járványhelyzet a távmun-
kával és a home o�ce-szal új típusú feladat-
végzést hozott, aminek a hivatali állomány 
eleget tudott tenni. A nehézségek idején is 
működőképes maradt a város és még fejlő-
dött is – mondta Szabó Péter a köztisztvise-
lői nap alkalmából szervezett ünnepi esten. 
Hozzátette, hogy a Paks II.-es beruházáshoz 
kapcsolódó előkészítő munkák 2017 óta zaj-
lanak, ami szintén pluszfeladatot ró a köz-
tisztviselőkre. – Ez a rendezvény jó alkalom 
arra, hogy köszönetet mondjon a városveze-
tés a képviselő-testület nevében is a polgár-
mesteri hivatalban dolgozóknak a munkáju-
kért – emelte ki a polgármester. 
– Jelenleg egy meg�atalodott köztisztviselői 
kar dolgozik Pakson, amely felkészült arra, 
hogy ha a városban robbanásszerűen meg-

növekszik a népesség a Paks II.-es beruházás 
kapcsán, a helyi ellátási feladatokat akkor is 
végre tudja majd hajtani a polgármesteri hi-
vatal – erről dr. Blazsek Balázs címzetes fő-
jegyző beszélt. A hivatal vezetője azt is hang-
súlyozta, hogy Pakson a bizalom mindig 
megvolt a lakosság és a képviselő-testület ré-
széről is a városházán dolgozókkal szemben. 
– Az anyagi megbecsülést a mindenkori kép-
viselő-testület igyekezett megteremteni, de a 

társadalmi presztízse is megvan a köztisztvi-
selői munkának – tette hozzá. 
A Hidegvölgyi Pincészetben (Deli Pince) tar-
tott rendezvényen jubiláló munkatársakat 
is köszöntött dr. Blazsek Balázs címzetes fő-
jegyző. Sztanó Miklósné negyven, Tomolik 
Gabriella és Venczel Lászlóné harminc és 
Rikk Rita huszonöt éve dolgozik a köz szol-
gálatában.                                         

Dallos Szilvia

Közélet

Víziközműrendszer kiépítésére szerződtek

Jubiláló munkatársakat is köszöntöttek
Fotó: Babai István

A Paks II. beruházáshoz kapcso-
lódóan írt alá lakhatási és szolgál-
tatási területek víziközmű kiépíté-
se tárgyú kivitelezési szerződést 
Szabó Péter, Paks polgármestere 
és Grillmayer Gábor, a GRILGÉP 
Közmű- és Útépítő K�. ügyveze-
tője június 19-én a városházán.
Szabó Péter azt mondta, hogy 
fontos feladat a Paks II. beruhá-
zásban építési munkákat végzők 
megfelelő életkörülményeinek 
kialakítása. Ennek megvalósítá-
sa úgynevezett kerítésen kívü-
li beruházásokat igényel, melye-
ket részben a PIP Nonpro�t K�. 
és Paks Város Önkormányzata 
együttműködve valósít meg.
Az előkészítő tanulmányok tük-
rében arra jutottak, hogy a dol-
gozók elszállásolására egy lakó-
konténerekből álló kontingenst 
alakítanak ki az építési terület-

hez közel, a Paksi Ipari Park-
tól délre fekvő, közel huszon-
négy hektáros területen. – Négy-
ezer fős szálláshelyről van szó, de 
az első ütemben ezerötszáz fő-
set alakítanak majd ki. Meg kell 

építeni a szükséges infrastruk-
túrát is, alapvetően a vízellátó- 
és szennyvízelvezető-rendszert. 
Most utóbbi rendszer kiépítésé-
re kötött kivitelezési szerződést 
az önkormányzat a GRILGÉP 

Közmű- és Útépítő K�.-vel – tá-
jékoztatott Szabó Péter. A pol-
gármester azt is elmondta, hogy 
a cégnek százhúsz napja van a ki-
vitelezésre, illetve hogy a beruhá-
zás bruttó 243 millió forint kor-
mányzati támogatásból valósul 
meg.
Grillmayer Gábor, a kivitelező 
cég ügyvezetője elmondta, hogy 
a fő pro�ljuk az útépítés, de mel-
lette víz- és csatornahálózat kivi-
telezésével is foglalkoznak. Arról 
is tájékoztatott, hogy a munkála-
tok során nagyjából hatszáz mé-
ter hosszú rendszert építenek ki.
A szerződéskötés után néhány 
nappal megtartották a munkate-
rület-átadást, és pontosították az 
ütemtervet az önkormányzattal 
és a műszaki ellenőrökkel (mély-
építés rész, elektromos rész). 

-kgy-

Fotó: Szép Zsóka
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F E L H Í V Á S
Tájékoztatom a lakosságot, valamennyi, a településen székhellyel, telephellyel rendelkező szervezetet, 
helyben működő egyházat, nemzetiségi önkormányzatot (továbbiakban Partnereket), hogy Paks Város 
Önkormányzata döntött – Paks, külterület 0233/7. hrsz-ú ingatlanon inert hulladék-hasznosító léte-
sítésének vizsgálatáról a Mária-bánya területén – a településrendezési eszközök módosításának elin-
dításáról, valamint kiemelt fejlesztési területté nyilvánította a területet. Az önkormányzat a teljes körű 
nyilvánosság biztosításának érdekében 

lakossági fórumot tart elektronikus úton.

A Partnerek észrevételeiket és javaslataikat 2023. július 24-ig tehetik meg, és kérelem benyújtásával 
partnernek jelentkezhetnek be az alábbi módokon:

 a) papíralapon a polgármesternek címezve, Paks Város Önkormányzatának címére történő  
  megküldéssel (7030 Paks, Dózsa György út 55-61.), 
 b) elektronikus levélben a pm.titkarsag@paks.hu emailcímre történő megküldéssel,
 c) E-papíron ügyfélkapun keresztül.

A Partnerségi dokumentáció az önkormányzat hivatalos honlapján megtekinthető: www.paks.hu/infor-
mációk/hirdetmények, közzétételek rovatban, valamint a polgármesteri hivatal 226-os irodájában.

A partneri bejelentkezéskor meg kell adni a partner nevét, jogi személy vagy jogi személyiség nélküli 
szervezet esetén pontos megnevezését, címét, levelezési címét, emailcímét, az érintett ingatlan címét, 
helyrajzi számát, valamint az Országos Építésügyi Nyilvántartás Jogosultságkezelő alkalmazásban leg-
alább magánszemélyként regisztrált ügyfélkapus emailcímét is meg kell adni, mely a partnerségi beje-
lentkezés elfogadásának feltétele.

A Partner a közösségi érdekre vagy a jogos magánérdekre vonatkozóan ad véleményt, és tesz a módo-
sításra javaslatot. A Partner véleménye a véleményezett tervezet tartalmára terjedhet ki, a vélemény és a 
tervezet között közvetlen összefüggésnek kell lennie. A Partner kifogást emelő véleményét indoklással 
támasztja alá. A Partner véleményének tartalmaznia kell legalább a tervezettel kapcsolatos konkrét tény-
re, elemre vonatkozó álláspontját, a javasolt módosítást és annak indoklását. 

A főépítész javaslata alapján a bejelentkező Partnerként való elfogadásáról, valamint a beérkezett véle-
mények, javaslatok elfogadásáról vagy el nem fogadásáról, az el nem fogadás indokolásáról a képviselő-
testület dönt.

Paks, 2023. július 7.
           Szabó Péter
           polgármester
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ELÉG VOLT
A HÁBORÚBÓL!

Készült Magyarország Kormánya megbízásából.

Több mint tízmillió ember kényszerült elhagyni a hazáját.

ITT AZ IDEJE A BÉKÉNEK!
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Összeállt a program augusztus 20-ra
– Évek óta megszokhattuk, hogy 
az önkormányzat és a Csengey 
Dénes Kulturális Központ akár 
többnapos programmal készül 
augusztus 20-ra. Ebben az esz-
tendőben Szent István Napok el-
nevezéssel két napon várjuk majd 
ünnepelni a lakosságot – jelen-
tette be Szabó Péter, Paks polgár-
mestere sajtótájékoztatón, amit 
Márkus Zalánnal, a Csengey Dé-
nes Kulturális Központ igazgató-
jával tartottak. A polgármester 
azt is elmondta, hogy augusz-
tus 19-én színpadi programmal 
várják a közönséget az Ürgeme-
zei pihenőparkba, amit Geszti 
Péter Best of Geszti című műso-
ra zár. – Augusztus 20-án a ha-
gyománynak megfelelően a Jézus 
Szíve római katolikus templom-
ban lesz ünnepi megemlékezés 
és kenyérszentelés a szentmi-
se után, délután pedig ismét az 
Ürgemezei pihenőparkba várjuk 
a lakosságot, a napot Azahriah 

nagykoncertje zárja majd – tette 
hozzá Szabó Péter, hangsúlyozva, 
hogy a programok összeállítása-
kor törekedtek arra, hogy min-
den korosztály találhasson ked-
vére valót. Arra is kitért, hogy 
a színpadi programok mellett 
gyermekprogramok és kísérő-
programok is helyet kaptak a kí-
nálatban, valamint egy különle-
gességgel is készültek a szerve-

zők. – Ez a különlegesség nem 
más, mint hogy szeretnénk a la-
kosság közreműködésével meg-
alkotni augusztus 20-án Magyar-
ország legnagyobb élő nemze-
ti lobogóját – erről már Márkus 
Zalán, a Csengey Dénes Kultu-
rális Központ igazgatója beszélt a 
sajtótájékoztatón, kiemelve, hogy 
még lehet jelentkezni, a leveleket 
(név, pólóméret megadásával) a 

zaszlo@csengey.hu emailcímre 
várják, a tervek szerint körül-
belül negyven perc alatt lezajló 
�ashmob menetéről válaszlevél-
ben tájékoztatják a jelentkezőket, 
akiknek egy kis meglepetéssel 
készülnek. – Reméljük, el tudjuk 
érni a tervezett hat-hétszáz főt – 
húzta alá Márkus Zalán. Arról is 
tájékoztatott, hogy a programo-
kat több mint húszezer négyzet-
méteren valósítják meg, amiből 
közel hatezer négyzetméteren 
a gyerekeknek hoznak létre ját-
szóparkot, újdonságként lesznek 
vizesjátékok is. Itt jegyezte meg, 
hogy augusztus 19-én habparti 
is szerepel a kínálatban, amit az 
Atomerőmű Tűzoltósággal való-
sítanak meg. – A kétnapos prog-
ram széles körű, példaértékű ösz-
szefogás eredménye, minden 
közreműködőt, segítőt, támoga-
tót köszönet illet – hangsúlyozta 
a kulturális központ igazgatója. 

-kgy-

Fotó: Csengey Dénes Kulturális Központ Facebook-oldala

Petőfiről szólt az este Pakson
Pető� mint a XIX. század magyar költésze-
tének rockzenésze – ezzel a címmel folyta-
tódott a Paksi Konzervatív Egyesület (PKE) 
előadássorozata. Az érdeklődőket a Csengey 
Dénes Kulturális Központba várták. 

Az ukrajnai Viskről érkezett kilencéves kis-
lány, Jenei Mónika mondta el Pető� Sándor 
Az utolsó virágok című versét a PKE legutób-
bi programján, amelynek a Pető� mint a XIX. 
század magyar költészetének rockzenésze cí-
met adták. Pálmai István, az egyesület elnöke 
elmondta, hogy az esemény a Pető�-emlékév 
részét képezte, ezzel tisztelegtek a magyarság 
megélését szabadság és szerelem témájú ver-
seiben érzékeltető költő emléke előtt. A ren-
dezvényen Demeter Szilárd, a Pető� Irodalmi 
Múzeum főigazgatója és Megadja Gábor esz-
metörténész beszélgettek a költő munkásságá-
ról. A főigazgató megindokolta, miért hason-
lítják Pető� Sándort rockzenészhez. – Felülírta 
a korabeli versírási szabályokat, Pető� úgy írt, 
ahogy neki tetszett. Hatalmas szabadságszere-
tete volt, nem bírta a tekintélyt. Ehhez jó tár-
sat kapott Szendrey Júlia személyében, akivel 
a saját életüket élték. A rockzene is erről szól: 
éld a saját életed. Demeter Szilárd arról is be-

szélt, hogy egy kutatás kiderítette, hogy Pető� 
ugyanarról beszélt az ő idejében, mint amiről a 
’60-as évek magyar rockzenészei. A program-
mal egy időben már zajlott a 31. Nemzetkö-
zi Gastroblues Fesztivál, amelynek része volt 
ezen az estén a Loyal  Apples’ Club koncertje, 
a zenekarban Demeter Szilárd és Megadja Gá-
bor a basszus-, illetve a szólógitáros. A koncert 
Pető� nyomdokán haladt. Az ASE étterem-
ben összegyűlt fesztiválozók A szabadság idő-

vándorai című rockkoncerten mások mellett 
az Illés zenekar és az Omega dalait is meghall-
gathatták. Ezt Ferenczi György és az 1ső Pes-
ti Rackák zenekar koncertje követte, ők meg-
zenésítenek Pető�-verseket. Pálmai István a 
PKE jövőbeni programjairól azt mondta, hogy 
a tervek szerint szeptemberben Meiszter Éva 
színművész Ima Magyarországért címmel tart 
pódiumestet.                                      

-se-

Fotó: TelePaks
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Szlovákiában járt szakmai úton 
a Társadalmi Ellenőrző, Infor-
mációs és Településfejleszté-
si Társulás (TEIT) delegációja. 
A látogatást a GMF – Nukleáris 
Létesítmények Körüli Európai 
Önkormányzatok Csoportja – 
szervezte. A településvezetők a 
mohi atomerőművet látogatták 
meg, illetve a radioaktív hulla-
dék kezeléséről tájékozódtak. 
A szakmai látogatáson a TEIT 
képviselői mellett a többi hazai 
társulás is képviseltette magát. 
– Célul tűztük ki, hogy ismere-

teinket tovább bővítjük más or-
szágok nukleáris tapasztalatain 
keresztül, így a mohi atomerő-
műről és a radioaktív hulla-
dékok kezeléséről, tárolásáról 
tudhattunk meg többet remek 
előadóktól – mondta a látoga-
tás kapcsán Romhányi Károly, 
Gerjen polgármestere.
A mohi telephelyre négy 
VVER–440/213 nyomottvizes 
reaktort terveztek, az első blok-
kot 1998-ban, a másodikat 
2000-ben indították be, a másik 
két blokk építését felfüggesztet-

ték, de a harmadik idén tavasz-
szal megkezdte az áramterme-
lést. A  mohi (mochovcei) atom-
erőmű, illetve Szlovákia másik 
atomerőműve, a bohunicei az 
ország elektromos energiaellátá-
sának több mint felét adják. 
A GMF első félévben vég-
zett munkájáról a TEIT leg-
utóbb Dunaszentgyörgyön tar-
tott ülésén hallgatott meg be-
számolót. Dohóczki Csaba, a 
nemzetközi szervezet alelnö-
ke elmondta, hogy idén három 
új taggal bővültek, egy norvég 

és két svájci önkormányzat-
tal, amelyek azzal a céllal csat-
lakoztak, hogy megismerjék a 
nemzetközi gyakorlatokat és 
hasznosítsák a tapasztalatokat. 
A GMF a jó gyakorlatok meg-
osztása érdekében globális part-
nerségi megállapodást kötött az 
amerikai egyesült államokbe-
li és a kanadai nukleáris önkor-
mányzati társulásokat tömörítő 
szervezetekkel. 
A szervezet közgyűlését Bécs-
ben tartják a tervek szerint ok-
tóber 19-én. – Ebben az idő-
szakban rendezi meg a Nemzet-
közi Atomenergia Ügynökség a 
Radioaktív hulladékkezelés, el-
helyezés az érintettek bevoná-
sával című szakmai program-
ját, így az érintett önkormány-
zati társulásokat arra biztatja 
a GMF, hogy vegyenek részt 
a rendezvényen – emelte ki 
Dohóczki Csaba. 
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A résfal egy két és fél kilométer kerületű, 
egy méter vastagságú vízzáró fal, amely függöny-
ként öleli körül az új atomerőmű blokkjait. 
Mélysége akár a 32 métert is eléri.  
A résfal feladata egyrészt biztosítani, hogy a 
talajvíz csak ellenőrzött módon és minimális 
mértékben juthasson be a munkagödörbe, 
másrészt megakadályozni, hogy a résfalon 
kívül lecsökkenjen a talajvíz szintje.

Résfal (föld alatti betonfal) 
paraméterei:
szélessége: 1 méter
hossza: 2,5 kilométer 
mélysége: 30 méter

MEGKEZDŐDÖTT A 

RÉSFAL KIVITELEZÉSE 
AZ ÚJ BLOKKOK TERÜLETÉN 

Szakmai látogatás Szlovákiában
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Jó napot, mi újság?

Árokszállási Eszter

Portré

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Árokszállási Eszter, a Paksi 
Vak Bottyán Gimnázium ma-
tematika-�zika szakos taná-
ra, tudományos publikációk 
szerzője, számos díj és kitün-
tetés birtokosa. Elismerései-
nek gyűjteménye egy újabbal 
gyarapodott a közelmúltban, 
a Szekszárdi Tankerületi Köz-
pont Kiváló Pedagógusa elis-
merést vehette át pedagógus-
nap alkalmából. 
 
Árokszállási Eszter Szolno-
kon született, Tápiógyörgyén, 
majd Tápiószelén nőtt fel. Úgy 
véli, hogy édesanyjától örököl-
hette matematikai érzékét, aki 
ugyan csak hat osztályt vég-
zett, de amikor a kislánya el-
akadt egy-egy példa megoldá-
sával, addig-addig nézegette, 

gondolkodott rajta, amíg segí-
teni nem tudott neki. Az édes-
anya kitartását mutatja, hogy 
később továbbtanult, szakács 
képesítést szerzett. Árokszállá-
si Eszter a nagykőrösi gimnázi-
umba járt, és bár a sport és az 
irodalom is nagyon érdekelte, 
továbbtanuláskor mégis a ma-
tematika-�zika szak mellett 
döntött. A Szegedi József Attila 
Tudományegyetemen szerzett 
diplomát, ott érezte, tapasztal-
ta meg, hogy nem szabad, hogy 
gyomorgörcsig menő stressz le-
gyen a tanulás, hiszen annyi 
szépsége van a matematikának. 
A mezőberényi kéttannyelvű 
gimnáziumban kezdett tanítani, 
gyermekeik születése után köl-
töztek férjével Paksra, és mind-
ketten akkori nevén az Energe-

tikai Szakközépiskolában he-
lyezkedtek el. Esztert 2001-ben 
a Vak Bottyán gimnáziumba 
hívták tanítani, elfogadva az in-
vitálást, ott folytatta szakmai 
pályafutását. Tanári hitvallása, 
hogy nincs tehetségtelen diák 
és a matematikának annyi olda-
la van, hogy mindenki megtalál-
hatja benne a számára érdekeset. 
Van, aki a térszemléletben, van, 
aki a kézügyességben, a játékos-
ságban vagy a képletek elsajátí-
tásában jó. – A �zika nehezebb, 
mert ott a valóságot kell átül-
tetni a képletek világába – tette 
hozzá a tanárnő, akinek nevére 
keresve az interneten, számta-
lan találat jön: Eszter publiká-
ciói. A tanárnő a problémameg-
oldó gondolkodást, ezen belül 
a kombinatorikát kutatta. Azt 

mondja, hogy a kombinatoriká-
val lehet a legjobban elvarázsol-
ni a tanítványokat. Tapasztalatai 
szerint a diákok nagyon szere-
tik például a gráfokat. Közpon-
ti téma volt számára a gondol-
kodás fejlesztése, foglalkozott 
az okostelefonokban rejlő taní-
tási-tanulási lehetőségekkel. Ku-
tatta a reprezentációs szinteket, 
a szintek tudatos váltakozását a 
tanulásban. Megjegyezte, hogy 
kutatói munkájában is az ins-
pirálta, hogyan segíthet a gye-
rekeknek abban, hogy a lehe-
tő legkönnyebben megértsék és 
el tudják sajátítani a tananyagot. 
Árokszállási Eszter munkáját 
az országban egyedüliként két-
szer is elismerték Ericsson-díj-
jal, Paks Város Önkormányza-
ta a Gyermekeinkért kitüntetést 
adományozta neki. Mint mond-
ja, mindegyik díjára büszke, az 
pedig, hogy a szűkebb közösség, 
akikkel nap mint nap találkozik 
is megbecsüli, kincset érő. 
Eszter elhagyja a katedrát, idén 
nyugállományba vonul. – Van, 
mikor az ember egy hosszú út 
után elfárad és leül a célban, 
így érzem most magam. Annak 
örülök, hogy végigvihettem az 
osztályomat, akiket most érett-
ségiztettem, nyugodt szívvel en-
gedtem őket útjukra. Kicsit pi-
henek most, aztán elképzelhe-
tő, hogy valamikor tanítok majd 
még, és a tudományos pályámat 
is folytatni fogom – emelte ki. 
Beszélt arról is, hogy férjét, 
Árokszállási Tibort, aki a Nem-
zetközi Magyar Matematika 
Verseny főszervezője volt Pak-
son, 2017-ben elveszítette, ez 
nehéz időszak volt számára. Fi-
aik, Zoltán és László, mindket-
ten Budapesten laknak. Eszter-
nek három unokája van, akik 
közül a két �ú egészen bizto-
san örökölte a nagymama ma-
tematikai érzékét. Hétvégeken 
elutazik hozzájuk, egyébként pe-
dig sokat sétál és olvas, újabban 
hangoskönyveket hallgat. Irodal-
mi élményeiről szívesen beszél-
get a körülötte lévőkkel, legutóbb 
azt vitatta meg kollégáival, hogy 
milyen nagyszerű novellákat írt 
Ady Endre.

Sólya Emma
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Nagymama süteménye: 
meggyes habos csoda
A meggyes habos csodának soha 
nem lehet ellenállni, de ilyenkor 
nyáron kifejezetten üdítő �nom-
ság. Ezt a sütés nélküli desszer-
tet Varga Józsefné ajánlja. Mint 
kiderült, kevés hozzávalót igé-
nyel, amihez a meggyért nem kell 
a ház asszonyának boltba men-
nie, csak kilépnie a kertjükbe, 
ahol eper, alma, őszibarack, cse-
resznye, szilva, birs és szeder is 
bőviben terem. Éva konyhájában 
mindegyikből rendre kerül sü-
teményekbe, amikor szezonjuk 
van, természetesen frissen szedve, 
amikor éppen nincs, akkor pedig 
jóféle házilekvárként a spájz pol-
cairól vagy a fagyasztóba elraktá-
rozott készletből. – Az anyukám 
nagyon �nom kelt kalácsokat tu-
dott sütni, de a piskóta valahogy 
sosem sikerült neki. Kilencéves 
voltam, amikor mondtam, hogy 
megpróbálkoznék vele. Nagyon 
jó lett, tulajdonképpen azóta sü-
tök – mondja Éva, aki azt is el-
mondta, hogy mielőtt a gyerme-
kek, Éva és József kirepültek a 
családi fészekből, minimum heti 
rendszerességgel vette elő a tepsit. 
Ha a szűk család most üli körül az 
asztalt, tizenegyen vannak, közöt-
tük az öt unoka: Marci (8), Bian-
ka (22), Dorina (20), Flóra (12) és 
Máté (9). Egy ilyen népes családi 
ebéd után – na, jó, előtte is, meg 
később is, tulajdonképpen egész 

nap – tekintélyes mennyiségű sü-
temény fogy. Máskor sem árvál-
kodnak azonban a konyhában a 
sütikészítő eszközök, ugyanis a 
süteményes dobozban – Éva pár-
ja nem tiltakozik ellene – szin-
te mindig lappul valamilyen édes 
vagy sós majszolni való. Bár sütés 
közben a pucolás, keverés, gyú-
rás, nyújtás, szaggatás, habverés, 
tepsicserélgetés, miegyéb elég-
gé át tudja mozgatni az ember 
karjait, Évának ennél több moz-
gásra van igénye, ezért kertsze-
zonban hetente kétszer, azon kí-
vül ötször úszik egy-egy kilomé-
tert, valamint mindennap leteker 
a szobakerékpáron öt kilométert. 
A süteményekből csak módjával 

fogyaszt, ám a család csúcssüte-
ményének, a mamaféle krémes-
nek ő maga sem áll ellent. Gyak-
ran süt még például tejfölös há-
jas süteményt házi szilvalekvárral, 
meggyespitét, gyümölcstortákat, 
kapros-túrós lepényt, hájas pogá-
csát és burgonyás pogácsát, eze-
ket is igen kedvelik a szerettei. 
No, meg a meggyes habos csodát. 
Ahogy Éva elmondta, az alaphoz 
puhára kell főzni 1,5 kilogramm 
meggyet 9 deciliter vízben 10 evő-
kanál cukorral vagy 3 evőkanál 
negyedannyi ugyanannyi édesí-
tőszerrel, majd 10 evőkanál bú-
zadarával összefőzni. Ezt a masz-
szát egyenletesen el kell simítani 
a tepsiben, majd szépen ráfektet-

ni 30 dekagramm babapiskótát. 
A következő réteg egy liter tejből, 
két csomag vaníliás pudingporból 
5 evőkanál cukorból vagy 1 evő-
kanál negyedannyi ugyanannyi-
ból készítendő. Azon melegében 
rá kell önteni az alapra és elsimíta-
ni rajta. Aztán már csak a tejszín-
hab elkészítése van hátra, amihez 
0,5 liter nyersanyag szükségelte-
tik. Éva ehhez a mennyiséghez 
26x43 centiméteres tepsit hasz-
nál. – Lehet, hogy szakmai árta-
lom, de számomra fontos a pre-
cizitás, a recept által megadott 
mennyiségek pontos kimérése, a 
tökéletes állagok, a tepsi mérete – 
emelte ki. Hogy milyen szakmá-
ra utalt? Ahogy fogalmazott: da-
rus volt. A  szegedi lány érettségi 
után az egykori NDK-ban vég-
zett el egy nehézgépkezelői tan-
folyamot, majd munka mellett 
szintén ott szerzett fémfeldolgozó 
mérnök diplomát. Milyen a sors, 
ott találtak egymásra paksi illető-
ségű párjával, Józse�el – egy épü-
letbe jártak képzésre. Amikor ösz-
szekötötték az életüket, Paksot vá-
lasztották otthonul. Éva szakmai 
pályafutása során mindvégig da-
rukkal foglalkozott az atomerő-
műben, közben elvégzett több 
tanfolyamot, illetve munkavédel-
mi szakmérnök diplomát szerzett 
a Budapesti Műszaki Egyetemen. 
Nyugállományba vonulásakor a 
munka- és tűzvédelmi osztály 
emelőgép-felügyeleti csoportját 
vezette. – Nagyon komoly, sok-
rétű munka volt, amit imádtam. 
A főnököm egyszer azt mondta 
a férjemnek, hogy az ereimben 
daru folyik, nem vér – mondta 
Éva. Meg lehet, hogy sütemény; 
aminek jól sikerült elkészítésé-
nek titka szerinte a jó minőségű 
alapanyag, a már említett precíz 
elkészítés, és ami egy receptben 
sincsen benne, de nélkülözhe-
tetlen, hogy szeretettel készítsék. 
Új sorozatunkat folytatjuk.

Kohl Gyöngyi

Fotók: Szaffenauer Ferenc
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Öt színpadon ötven koncert 
az idei Gastroblues fesztiválon

Az idén bicentenáriumot ünne-
pelünk. A Gastroblues fesztivál 
főszervezői frappáns módját vá-
lasztották annak, hogy a költő-
óriás Pető� Sándor születésének 
200. évfordulóját miként emel-
jék be a 31. fesztivál program-
jai közé. A Pető� Kulturális Ügy-
nökség ehhez hatalmas segítséget 
biztosított, az eddigi fő támoga-
tók az MVM Paksi Atomerőmű 
Zrt. és Paks Város Önkormányza-
ta mellett. Azonkívül, hogy jelen-
tős anyagi segítséggel járult hozzá 
a fesztivál megrendezéséhez, elő-
adással és zenei programmal va-
lósította meg a paksi megemléke-
zést. A Pető� Irodalmi Múzeum 
főigazgatója, Demeter Szilárd sa-
ját együttese, a Loyal Apples’ Club 
műsorához olyan hazai előadók 
dalait válogatta ki, mint az Illés, a 
Karthágó, Charlie, vagy az Ome-
ga. Előzetesen több száz szerze-
ményt vizsgáltak meg a múzeum 
munkatársai, melyeket a szabad-
ság vagy szerelem gondolatköré-
ben akár Pető� is írhatott volna. 
A dalokat a fesztivál csütörtöki 
klubnapján elő is adták. A ferge-
teges hangulatot Ferenczi Gyuri 
és az 1ső Pesti Rackák csak fokoz-

ták. Ők folyamatosan zenésíte-
nek meg Pető�-verseket, koráb-
ban Pető� és Pető�lm címmel kü-
lön albumokat is megjelentettek.
A tematikus esttel a paksi �atal ze-
nekarokat felvonultató rendezvé-
nyek folytatódtak, hagyományo-
san a Gastroblues Klubban indult 
a fesztivál, a Silent Zone, a Roc-
kin’ All Over the World és a Char-
lie Firpo Blues Band fellépésével.
Már majdnem kezdtük jól érez-
ni magunkat, megvoltak az előké-
születek, beharangozók, a műsor-
füzet, szólt a zene, amikor Gárdai 
Gyuri az orrunk alá nyomott egy 
telefonüzenetet. Majdnem kiesett 
a pohár a kezünkből. A leghíre-
sebb vendég, az 1969-es wood-
stocki fesztiválon is fellépő világ-
hírű Miller Anderson nem szállt 
fel a londoni gépre, hogy ha-
zánkba utazzon, mert nem vol-
tak rendben az iratai. Korábban a 
covid, aztán betegsége, most pe-
dig �gyelmetlensége hiúsította 
meg a paksi fellépést.
Nos, Miller Andersont nem le-
het helyettesíteni, de megoldást 
keresni sem egyszerű, fesztivál-
szezonban, hétvégén betölteni az 
üresen maradt helyet. Végül a fő-

szervezők olyan megoldást talál-
tak, ami telitalálatnak bizonyult. 
A rozsnyói Pál Balázs Jenő jött, 
látott és győzött. A korábban Ba-
lázs Fecó zenekarában is gitározó 
zenész kocsiba vágta magát és ze-
nekarát, majd a nagyszínpad nyi-
tónapján már minden babért le-
aratott. Száguldozott a színpadon, 
leszaladt a közönség asztalaihoz, 
lábbal gitározott az asztal tetején, 
pörgött-forgott, óriási show-t csi-
nált. Játszott a kis színpadon is, és 
a fesztivál zenei műsorát az ASE 
éttermi fellépésével ő zárta. Jenő-
nek hála, gitárjátéka, barátsága, 
szakmaisága feledtette, hogy Mil-
ler Andersonra is készültünk, aki 
mellesleg a Blues MD vendége-
ként lépett volna fel.
A zenekar motorja, vezetője Sze-
bényi Dániel, aki már a harma-
dik formációban zenélt Pak-
son. Daninak nagyon jó éve van, 
A Dal című televíziós verseny-
ben döntőbe jutott egy csodás lí-
rai dallal, folyamatosan telt há-
zas koncerteken szerepel Tátrai 
Tibusz godfater. zenekarával, az-
zal a szupergrouppal, akivel min-
den szakmai babért learatnak 
idén, mindenhova hívják, az Ivan 

and the Parazolban is billentyű-
zik. Nagyon fut a szekér, de eh-
hez kell egy olyan társ is, mint 
Gotthárd Mihály, a gyermekkori 
jóbarát, akivel a legtöbb formáci-
óban játszik, alkot, fellép. Két �-
atal, elképesztő tehetségű, kre-
atív, virtuóz művész, szárnya-
ló alkotói kedvvel, koncertjeiken 
könnyed, elegáns, gyakran meg-
hökkentő zenei megoldásokkal. 
Mindent tudnak, felkészültek, a 
templomi fellépésükön Dani a 
templom orgonáját is megszólal-
tatta. Felejthetetlen volt. A nagy-
színpados produkciójuk vendé-
ge Kézdy Luca volt, akit évekkel 
ezelőtt még Varga János mutatott 
be a paksi közönségnek. Akkor 
megszeppent kislánynak tűnt, 
mára a legfelkapottabb szólis-
ták egyike. Sok paksi fellépésen 
van túl, friss, önálló lemezének 
dalait is megismerhettük. Luca 
a ma zenésze, mindent ő csinál. 
Nála nem zavaró a pedálok, „kü-
tyük” használata, a looping tech-
nika alkalmazása, a különböző 
hegedűszólamok, pizzicatók, rit-
musok felvétele, keverése, azokra 
improvizálni. A Blues MD Lucá-
val az egész fesztivál legmagasabb 
szintjét produkálta. Ezt hozta el 
nekünk a templomba is, ahol az 
akusztika nagyszerű hátteret biz-
tosított a lemez dalaihoz. Azt hal-
kan jegyzem meg, hogy Dani és 
a főszervező, Gárdai Ádám közt 
egyeztetések zajlottak a jövőre vo-
natkozólag a templom kertjében. 
Aztán már itt sem voltak, Gott-
hárd Misi egyhetes kis�ához sie-
tett, Dani pedig kedvesével a hor-
vát tengerpart felé vette az irányt.
A pénteki napot súlyos program 
zárta. A szerb klasszis, Nenad 
Zlatanovic jelentősen lefogyott 
mára, talán ennek köszönhetően 
energikusabb lett, dalai, feldolgo-
zásai a csarnokban és a templom-
ban is hozták a magas színvonalat.
A templomi koncertek mindig jó-
tékonysági célokat szolgálnak.   Ü

Fotók: Molnár Gyula
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Ü A belépők árát a főszervező 
Gárdai család a kárpátaljai Visk 
testvérváros magyar nyelvű óvo-
dájának működésére ajánlja fel.

A délutáni forróságban üde 
színfoltot jelentett Pleszkán 
Écska és Ratkóczi Huba akusz-
tikus duója. Az idén szerepeltek 
az Európai Blues Unió rendez-
vényein, ami zenei versenyt, ki-
állításokat, konferenciákat, ze-
nei bemutatókat foglal magá-
ban, és ahol e kettős képviselte 
hazánkat. Idén 21 ország vett 
részt a rendezvényen, melynek 
a paksi Gastroblues fesztivál is 
tagja.
Korábban a T. Rogers zenekar is 
a Gastroblues küldöttséggel vett 
részt az uniós találkozón. Most 
Chicago Blues Union elnevezés 
alatt egy igazi legendával érkez-
tek Paksra. Fekete Jenő gyakori 
fellépője volt a fesztiválnak ko-
rábban, ezért sokan voltak kí-
váncsiak, mi van az őszülő sztár 
tarsolyában erre az alkalomra. 
Kovács Ferciék megadták az ala-
pot, és a jó hangulatú együtt ze-
nélés végeztével a népszerű mu-
zsikus önfeledten koccintott a 
régi paksi rajongókkal.
A blues és rockzene fér�as mű-
faj, legalábbis ez az általános vé-
lemény. A paksi fesztiválok tör-
ténetében azonban a női előadók 
különleges �gyelmet kapnak. 
Szakmaiságukban soha nem 
hagytak támadási felületet. Vi-
szont mindig hozzátettek va-
lamit, ami miatt a szigorúbb 
blues rajongókat is megvették 
kilóra. Korábban Ana Popovic, 
Chantel McGregor, Maggie Bell, 
Ina Forsman, Dana Fuchs, Erja 

Lyytinen, Joan Shaw Taylor, Beth 
Hart és itthonról Keresztes Ildi-
kó volt a fér�nép nagy kedvence. 
Idén újra volt egy hölgy, aki be-

lopta magát mindkét nem szívé-
be. Párizsból érkezett.
Francia előadók elég ritkán jár-
nak felénk. Az idei fellépők is in-
kább angol nyelvterületen, Ame-
rikában működnek. Így van ez 
a rendkívül rokonszenves pári-
zsi Gaëlle Buswel és együttese 
esetében is. Tizenhárom évesen 
kezdett zenélni. A tanulóévei-
be még az is belefért, hogy Lon-
don és Párizs metróaluljáróiban 
zenéljen. Mára több mint ötszáz 
koncertet adott már Európában, 
játszott Japánban, az USA-ban, 
Tahitin és Kanadában, rögzített 
lemezt a híres Abbey Road stúdi-
óban, játszott a párizsi Olympia 
színpadán Ringo Starr előtt. Még 
jó, hogy ideért. Hamar megked-
veltük. Sugárzott, könnyed volt, 
jól befogadható dalokat hozott, 
megénekeltette a közönséget, rá-
adásul egy vidám kórusművel 
búcsúzott – magyarul.
Philip Sayce kanadai gitárost 
megelőzte a híre. Már tizenöt 
évesen zenekarban játszott, ed-
dig kiadott nyolc lemeze komoly 
felkészültség jele. A torontói klu-
bokból a nagy színpadokra, tur-
nékra is eljutott a Deep Purple, 
vagy a ZZ Top társaságában. 
A Je� Healey együttesében eltöl-
tött évek tették világhírűvé. Ez 
mind azt mutatta, hogy Pakson ő 
lesz az első számú fellépő.
Trióban mutatta meg kivételes, 
egyedi technikáját. Nem kímélte 
a hangszert, néha az alsó húrokat 
a felettük lévő kettő helyébe tolta, 

feszítette. Harsogó, nyers blok-
kok nyomán sírtak fel az elnyúj-
tott hangok, hogy aztán szinte 
láthatatlan gyorsasággal futká-
rozzanak ujjai a majd’ elfüstö-
lő gitárnyakon. Nagyon hangos 
volt, nem volt egyszerű, de ha-
tásos.
A Kárpát-medencei Piknik va-
sárnap reggeli készülődését egy 
zápor kissé megijesztette, de a 
főzőverseny szorgos résztvevő-
it nem tántorította el. Tavaly az 
ASE sportpálya területén találha-
tó füves terület tökéletesnek bi-
zonyult a zárórendezvény meg-
tartására, idén sem volt ez más-
ként. A jótékonysági főzőverseny 
részleteivel külön cikkben foglal-
kozunk majd.
A Piknik zenei kínálata tökéle-
tesen megfelelt a műsorfüzet-
ben olvasottaknak és a meghir-
detett programnak. A szekszár-
di Blues Travel Band tapasztalt 
rockerei melegítették be a kö-
zönséget, a zentai Old Skullz ha-
sonló felfogásban folytatta. Nép-
szerű és ismert rockdalok kö-
vették egymást. A Big Mou�on 
zenéje blues standardokra és 
feldolgozásokra épült, a nemré-
giben elhunyt és a Gastroblues 
fesztivál elindításában fontos 
szerepet játszó Török Ádám 
örökzöld számai is feleleve-
nedtek. Fuvolán Gál Rachel és 

a paksi énekeshölgy, Som Vi-
rág is beszálltak a produkció-
ba. Közben a sétálgató, érdek-
lődő, koccintgató közönség arra 
lehetett �gyelmes, hogy a sát-
rakban munkálkodó, serényke-
dő, főzőcskéző résztvevők kö-
zött nagyszámú zenész ügykö-

dik. Idén a fellépők nagy része a 
versenybe is benevezett. Feltűnt 
a Kormorán együttes basszus-
gitárosa, Zsoldos Tamás igye-
kezete. Elmondta, hogy egysze-
rű paprikáskrumplit készít, de 
ahogy ő alkotja, olyan senkié sem 
lesz. Az erdélyi TransylMania 
zenekar szó szerint a faka-
nál mellől vonult a színpadra. 
A nagylétszámú zenekar népda-
laival, feldogozásaival korábban 
már megismerkedtünk. Műso-
ruk meglepetésrésze egy vegy-
tiszta jazz blokk, improvizáci-
ókkal, swinges lüktetéssel volt. 
Nagy sikert aratott újra.
Szintén magasztos pillanatokat 
éltünk át a Kormoránnal, és az 
idei A Dal verseny győztese, a 
szászrégeni Titán zenekar zár-
ta a 31. Gatroblues fesztivál sza-
badtéri programját.
A hét második felének klubkon-
certjeit az ASE étteremben több-
nyire a fesztiválon fellépő elő-
adók produkálták. A záróeste az 
elnyűhetetlen Pál Balázs Jenő és 
zenekarához fűződött.
Nehéz éven van túl a szakma. A 
covid utáni döcögős talpraállást 
gazdasági visszaesés követte, erre 
idén a szomszédunkban komoly 
háború zajlik. Az ember nem ta-
lál szavakat. Ilyen körülmények 
között fesztiválokat szervezni, 
lebonyolítani, fennmaradni, sőt 

továbbiakat tervezni bátor, talán 
kockázatos dolog. Viszont a szer-
vező Gárdai család, az őket segítő 
apparátus, a város, a szakembe-
rek és a barátok eddig még nem 
léptek vissza. Egy lépést sem. Sőt. 
A jövő majd őket igazolja.

Kozma Győző
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Mozaik

A fesztivál képekben
Fotók: Molnár Gyula

12 n Paksi Hírnök, 2023. július 7.



Mozaik

Javaslatok elkészítése helyi érté-
kek felvételére, emléktábla elhe-
lyezése és pályázat kiírása kö-
zépiskolásoknak. Egyebek mel-
lett ezekről a témákról tárgyalt 
a paksi települési értéktár bi-
zottság közelmúltban megtar-
tott ülésén.  

Nem döntöttek újabb helyi érté-
kek felvételéről a paksi települé-
si értéktár bizottság ülésén, mert 
nem érkezett felterjesztés az el-
múlt időszakban, ám számba vet-
ték azokat a helyi értékeket, ame-
lyeknek helye lenne az értéktár-
ban. – A bizottság javasolta, hogy 
Pákolitz István és Jámbor Pál köl-
tők irodalmi munkássága, költé-
szete, Németh Imre helytörténeti 
és Palágyi Menyhért tudományos 
munkássága a következő ülésen 
legyenek felterjesztve helyi érték-
nek – tájékoztatott dr. Hanol Já-
nos, a bizottság elnöke, aki pe-
dig azt javasolta, hogy az öreghe-
gyi régi református temetőt és az 
Imre utcai izraelita temetőt is ter-
jesszék fel a helyi értéktárba a bi-
zottság őszi ülésére.
– A bizottság javasolja a kutatók-
nak a paksi monográ�a digitalizá-
lását, illetve lépéseket javasol egy 
új városi monográ�át Paks vá-
rossá válásának 50. évfordulójá-
ra megalkotó szerkesztőbizottság 
felállítására. A Honvéd Kulturális 
Egyesülettől érkezett felkérésről is 
szó volt az ülésen. A mohácsi csa-
ta 500. évfordulója alkalmából az 
egyesület a Duna-Dráva Nemze-
ti Parkkal közösen folytatná 2016-

ban meghirdetett programját, 
amely egy 1926-os kezdeménye-
zés továbbvitele arról, hogy em-
léktáblát helyezzenek el azokon a 
településeken, ahol 1526-ban II. 
Lajos király átvonult, megszállt a 
Mohács felé vezető útján. A sereg 
bizonyíthatóan átvonult Pakson, 
sőt a Paksi családnak két neves 
sarja, Paksi Balázs győri püspök 
és Paksi János udvari kincstár-
nok is a mohácsi csatában vesztet-
te életét. A tábla elhelyezéséről a 
városi főépítész véleményét kéri a 
bizottság – tájékoztatott dr. Hanol 
János. Azt is elmondta, hogy a bi-
zottság tervezi, hogy ősszel hely-
történeti pályázatot hirdet, amely 
a középiskolásokat motiválhatná 

helytörténeti kutatásra, az érdek-
lődésüket családtörténeti kutatá-
son keresztül szeretnék felkelteni. 
Arról is szó volt az ülésen, hogy 
Takács Éva költözés, dr. Várady-
né Péter� Zsuzsanna pedig nyug-
állományba vonulása okán jelezte 
lemondását a bizottsági tagságról. 
Ennek kapcsán a bizottság azzal 
a kérelemmel fordul majd Szabó 
Péter polgármesterhez, hogy az 
őszi testületi ülésen az első félévi 
beszámolóval együtt terjesszen ja-
vaslatot a képviselő-testület elé két 
új bizottsági tag megválasztására.  
A bizottság tagjai most a háttér-
ben dolgoznak az újabb helyi ér-
ték felterjesztéseken. Remélhető-
leg ősszel a két új tag megválasz-

tása után ülésezhetnek újra teljes 
létszámban.
A magyar nemzeti értékekről és 
a hungarikumokról szóló tör-
vény elsődleges célja egy átlátha-
tó hierarchikus rendszer kiépí-
tése volt, ezért az értékeket egy 
úgynevezett „nemzeti értékpira-
misba” rendezi. A piramis alján a 
helyi (települési, tájegységi, me-
gyei, ágazati, külhoni magyar-
ság) értéktárak szerepelnek. A te-
lepülési önkormányzat települé-
si értéktárat és települési értéktár 
bizottságot hozhat létre, amely-
nek feladatai közé tartozik a te-
lepülésen fellelhető nemzeti érté-
kek azonosításának szervezése, a 
településen fellelhető nemzeti ér-
tékek adatait tartalmazó gyűjte-
mény létrehozása, valamint azok 
vármegyei értéktárba történő 
megküldése.
Paks Város Önkormányzata 2015. 
április 22-én döntött a telepü-
lési értéktár és a paksi települé-
si értéktár bizottság létrehozásá-
ról. A bizottság nem jogi személy, 
nem rendelkezik önálló költség-
vetéssel, nem folytat gazdasági te-
vékenységet, működésének költ-
ségét Paks Város Önkormányza-
ta biztosítja, a grémium titkársági 
feladatait a Paksi Polgármesteri 
Hivatal látja el. 

Kohl Gy.

Pályázat kiírását is tervezi a bizottság
Fotó: TelePaks

A paksi települési értéktár bizottság jelenleg 47 helyi értéket tart számon, szinte mindegyik megyei ér-
ték is. A magyar atomenergetikai szaktudás és Lussonium római kori romkert kiemelt megyei érték, azaz 
Tolnaikum is. A Paksi Hírnök következő számában új sorozatot indítunk, amelyben számba vesszük Paks 
helyi értékeit egy-egy rövid leírással, fotókkal.

Fotó: Babai István/archív
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Kaszálással védekezzenek a parlagfű ellen
A parlagfű elleni védekezésre hívja fel a 
lakosság �gyelmét a Paksi Polgármeste-
ri Hivatal. Törvényi kötelezettség a par-
lagfű-mentesítés, amelynek a leghatéko-
nyabb módja a többszöri kaszálás.

Paks Város Önkormányzata felhívja a �gyel-
met a parlagfű- és gyommentesítéssel kap-
csolatos feladatok elvégzésére. Paks Város 
Önkormányzatának köztisztaság fenntar-
tásáról szóló rendelete értelmében az in-
gatlan tulajdonosa, használója köteles gon-
doskodni az ingatlan gyomtól, gaztól, sze-
méttől, vadon élő bokroktól vagy allergiát 
okozó gyomnövényektől való megtisztítá-
sáról, a zöldfelületek kaszálásáról, függet-
lenül attól, hogy az ingatlan beépített vagy 
sem. A parlagfű legintenzívebb növekedési 
időszaka július, a virágpor legnagyobb tö-

megben július végén és augusztusban szó-
ródik, ezért az ingatlantulajdonosoknak a 
parlagfű elleni védekezést június 30-ig végre 
kellett hajtaniuk, azt követően pedig a par-
lagfű virágzását, az allergén pollen levegőbe 
kerülését folyamatosan meg kell akadályoz-
niuk a vegetációs időszak végéig. A védeke-
zés legcélszerűbb módja a havonta legalább 
2-3 alkalommal történő kaszálás. A műve-
lési cél nélküli talajbolygatás csak serken-
ti az egész szezonban folyamatosan csírázó 
parlagfű szaporodását. A parlagfű veszélyes 
gyomnak tekinthető, ezért kötelező az ellene 
való védekezés. Az önkormányzat felhívja a 
lakosság �gyelmét, hogy a közegészségügyi 
problémákat okozó gyomnövényeket, külö-
nösen a parlagfűvet az ingatlanukhoz tarto-
zó területeken saját és a lakosság egészségé-
nek érdekében szíveskedjenek irtani. Június 

30-a után az ingatlan tulajdonosának, hasz-
nálójának ismerete hiányában is haladékta-
lanul el kell végeztetni a közérdekű hatósági 
védekezést (kényszervégrehajtás). A véde-
kezés alkotmányos alapjogokat is érint, így a 
közigazgatási hatósági eljárás általános sza-
bályait betartva a védekezés zárt ingatlanon, 
telephelyen is elvégezhető. A kényszerkaszá-
lás teljes költségét a föld használója, tulajdo-
nosa köteles megtéríteni, amely a helyi felté-
telektől függően több tízezer forint is lehet 
hektáronként. A megtérítendő költség nem 
azonos a növényvédelmi bírsággal, amit 15 
ezer és 5 millió forint közötti összegben az 
eljárás költségén felül szabnak ki. A költsé-
gek meg nem �zetése esetén azok – az élel-
miszerláncról és hatósági felügyeletről szó-
ló törvény szerint – adók módjára behajtha-
tók.                                                         Kohl Gy.

A zentai képes levelezőlapok-
ból nyílt kiállítás tematikájá-
ra alapozta a múzeumok éj-
szakája paksi programjait a 
Paksi Városi Múzeum. A ren-
dezvényre látogatókat a 18–19. 
századba kalauzolták el. 

Rólunk a világnak – ez a címe 
annak a kiállításnak, amely Paks 
vajdasági testvértelepülése, Zen-
ta 18–19. századi életét mutat-
ja be, és amelynek megnyitóját 
június 24-én, a múzeumok éj-
szakája országos programsoro-
zat keretében tartották a Paksi 
Városi Múzeumban. A tárlatot 
Szántó Zoltán, Paks alpolgár-
mestere nyitotta meg, aki fel-
idézte, hogy egymás történel-
mének megismerése az elmúlt 
évben Zentán, a paksi Sánchegy 
történetének bemutatásával kez-
dődött. A paksi kiállítás megnyi-
tójára küldöttség érkezett Zen-
táról, melyet Czeglédi Rudolf 
polgármester vezetett. Beszélt 
Paks és Zenta testvérvárosi kap-
csolatának kialakulásáról, amely 
évekkel ezelőtt egy Gastroblues 
fesztiválon kezdődött. Elisme-
rően szólt a két város intézmé-
nyei között kialakult gyümöl-
csöző kapcsolatokról, és hang-

súlyozta, bízik benne, hogy ez 
a jövőben is folytatódik. A kül-
döttség tagja volt a Zentai Városi 
Múzeum igazgatója, Pejin Atti-
la is, ő állította össze a tárlatot a 
képes levelezőlapokból. A Pak-
si Vak Bottyán Gimnázium he-
tedik osztályosai empire kori öl-
tözékben sétálgattak délután a 
látogatók között, majd a múze-
um munkatársai kosztümös tár-
latvezetést tartottak. A korabe-
li ruhákat bárki felpróbálhat-
ta, kívánságára le is fotózták az 
adott ruhában. Paksra érkezett 

Kalocsáról a Velocipéd Barátok 
Köre, a kerékpár elődjeit ki is le-
hetett próbálni. A gyerekeket a 
Kereplő Bábszínház szórakoz-
tatta A Nap, a hold és a csillagok 
elrablása című mesével, amely-
be a vállalkozó kedvű kicsiket is 
bevonta a társulat, emellett kéz-
műves-foglalkozásokon is részt 
vehettek, például zentai képes-
laplenyomatokat készíthettek az 
érdeklődők. A programok ide-
je alatt nyitva állt a kávéház, ahol 
süteményeket kóstolhattak a ven-
dégek, zongoraszó mellett, Tóth 

Emese, a Pro Artis Alapfokú Mű-
vészeti Iskola tanára, zongoramű-
vész játszott. Kézművesek jóvol-
tából helyi termékeket is vásá-
rolhattak a látogatók. Este dr. 
Hanol János helytörténész pak-
si képeslapokról szóló előadá-
sát hallgathatták meg az érdek-
lődők. A Paksi I�úsági Fúvós-
zenekar a Zentai május című 
zeneművet adta elő a múzeum 
udvarán, a program kertmozi-
val, a Hadik című �lm vetítésé-
vel zárult.             

 Sólya E.

Fotó: TelePaks

Múzeumok éjszakája a városi múzeumban
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Az Atomenergetikai Múzeum (AEM) a 
múzeumok éjszakája országos rendez-
vénysorozathoz csatlakozva tartotta meg 
a 2. Múzeumi Pikniket. A nyári délután-
ra ezúttal is családi programokkal készült 
az atommúzeum, így régi és új kedvencek 
is felbukkantak az ASE csarnok melletti 
parkban. 

Lehetőség volt kvízeket kitölteni az atom-
energetika témakörében, és a világhírű ma-
gyar tudósokat, a „Marslakókat” is megis-
merhették az érdeklődők nemcsak teszt-
kérdések, hanem egy új programelem, a 
szabadulószoba segítségével is. 
Vincze Bálint idén is elhozta a nyár ezen 
időszakára jellemző �óra és fauna csodáit, 
nemcsak történeteket mesélt, hanem termé-
szetesen csodás fotókat is mutatott. 
Härtlein Károly, a BME Prima Primissima 
díjas mesteroktatója ebben az évben is elka-

lauzolt kicsiket és nagyokat a �zika bámu-
latos világába, és megmutatta, hogy a tudo-
mány körülvesz minket, csak ezt nem min-
dig vesszük észre. 
Az Ökocsiga VR-játékokon a piknik tema-
tikájához passzoló hippibuszokkal lehetett 
virtuálisan kalandozni, a kézműves-foglal-

kozásukon pedig textilre megfesteni az iko-
nikus Volkswagen-modellt, vagy kitűzőt ké-
szíteni. 
Kis-Tóth Ágnes, az ELTE Fizikai Intézet 
Atom�zika Tanszékének mestertanára szin-
tén Paksra látogatott, aki kutatási területé-
hez – és a piknik tematikájához is – passzo-
lóan az időutazás témaköréről mesélt Vissza 
a jövőbe! című előadásában. 
A Kackiás Játszótér idén is elhozta a rendez-
vényre a közönségkedvenc foglalkoztatóit, 
amelyek között volt ügyességi és logikai fel-
adat is. 
A nap zárásaként az Electric Soul formáció 
adott koncertet, ahol örök kedvenc slágerek 
csendültek fel, csak más köntösbe bújtatva.  
Meglepetésként a paksi Gesztenyés útra ér-
kezett az egyik legújabb Volkswagen mo-
dell, az ID Buzz, és egy oldtimer „hippibusz” 
Transporter is. 

Szabó Márta

Mozaik

Múzeumi
élet/képek

Fotók: Atomenergetikai Múzeum
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létre, melyet „Senki-szigetnek” neveztek el az 
ott lakók. 
Újabb rejtélyt hozott a Dunából alacsony víz-
álláskor kibukkanó imsósi-zádori-paksi rom, 
mely Hegedűs János szerint Zádor falu temp-
lomának romja, Vas Gereben és Németh 
Imre szerint egykori várrév, révcsárda, míg 
Wosinszky Mór, Novák Sándor és még sokan 
vélik római kori erődítménynek. Imsós betele-
pülése a török kor alatt történt meg. Az 1500-
as években Kalocsával azonos nagyságú tele-
pülés volt, melyet a törökök elől menekülők az 
ártéri, mocsaras területeken megbújva hoztak 
létre. A török után az itt lakók visszaköltöztek 
a régi lakhelyeikre, újra művelték földjeiket, 
legeltették állataikat. Így a létszámot tekintve 
Imsós ismét pusztává zsugorodott, alig lakták. 
A Rákóczi-szabadságharcban ezek épületma-
radványai képezték a vezérkar szállását, 1705. 
április 30-tól május 26-ig itt tartózkodott maga 
II. Rákóczi Ferenc fejedelem is. A vezérkar sok 
tagja keltezte innen levelét, Rákóczi is. Boty-
tyán János generális három ismert levelét kel-
tezte úgy, hogy „Kelt Imsósban”, és egy levelet 
úgy, hogy „Kömlődön”. 1705. május folyamán 
Kömlőd és Imsós között Bottyán János csa-
patai hajóhidat építettek a Dunán. Az építési 
munkákat La Maire és Saint-Just francia had-
mérnökök vezették. A lussoniumi magaslaton 
palánkvárat, az imsósi oldalon sáncot építet-
tek a hídfők védelmére. Június 23-án az érkező 
császári túlerő miatt a kuruc csapatok vissza-
vonultak a Duna bal partjára, az imsósi sánc-
ba, a kömlődi palánkvárat és a hajóhidat fel-
égették. 

A név eredete nem ismert, csak feltételezés, 
hogy korábbi alakjában Omsós volt, akkor 
omlós, szakadozó partú szigetet jelenthet, de 
a közeli Kömlőd és egykori Kormód szóvége 
miatt Imsód alakban is jegyzik források. 
Ha kétszáz évvel ezelőtt elnéztünk volna a 
paksi Duna-partról észak felé, még egészen 
más Dunát láthattunk volna. A látóhatárt le-
záró ártéri erdő még nem létezett, sem a kelet 
felől érkező Duna-meder. A folyó egy nagy 
kanyart képezett északra fordulva, majd a 
Sánchegy lábánál ismét délnek folytatta út-
ját. Az egész imsósi félsziget ekkor a Duna 
bal partján a kalocsai érsekség tulajdona volt. 
A jobb part fölé emelkedő Bottyán-várat csak 
a Duna választotta el a félszigettől. Amikor 
1841-ben átvágták ezt a jégdugóképződésre 
hajlamos hajtűkanyart, Pakson egyenesen vi-
lágvége hangulat uralkodott. Komolyan tar-
tottak tőle a helyiek, hogy a városnak zúdu-
ló Új-Duna elpusztítja majd a partot, de ez 
szerencsére nem következett be. A földmun-
kák 1840-ben kezdődtek, az imsósi átmetszés 
a mai 1533 és 1535 �m közötti szakaszon 
történt. A munkáknál a két év alatt körül-
belül húszezer ember dolgozott. Először egy 
aránylag keskeny, 15-50 méteres csatornát ás-
tak, körülbelül 2 kilométeres szakaszon, a te-
repviszonyokhoz alkalmazkodva. Ebbe a csa-
tornába vezették be a Duna vizét, és a víz se-
bes folyásával mosatták ki a Duna későbbi 
medrét. A part mosatását ásóval, csákánnyal 
és ökrös fogatokkal szántva lazították, hogy a 
vízfolyás kiképezze a folyó medrét. A Duna 
az erdő keleti részén egy nagy zátonyt hozott 

A Duna-kanyar átmetszése után, a 19. szá-
zad végén az elnéptelenedett imsósi erdő már 
majálisok és juniálisok helyszíne, később a 20. 
század elején cserkészek és leventék kirándu-
lóhelyeként szerepel a híradásokban. Ekkor 
még a régi mederben is állhatott víz, mert csó-
nakokkal közelítették meg a szigetnek neve-
zett helyszínt:  

Az 1970-1980-as években a paksi Imsósi-
erdőt méltán nevezték a Tolna megyei tájfu-
tás fellegvárának, hiszen ebben a sportágban 
itt rendezték a legtöbb erőpróbát, a legtöbb 
résztvevővel: 

Hegedűs János kömlődi erdész, helytörténész 
hívta fel a �gyelmet a főként gyöngyvirág- és 
ibolyavirágzáskor sokak által látogatott egyko-
ri Duna-mederrel ölelt Imsósi-erdő természeti 
értékeire. Kezdeményezésére 2000-ben Boty-
tyán János és hős társai emlékére kopjafát ál-
lított a város azon a helyen, ahol a legenda sze-
rint Bottyán sátra állt, amikor az átkelést irá-
nyította. Hegedűs János javasolta az erdei utak 
hangulatát nyújtó sétáló erdő kialakításával 
turisztikai kirándulóhellyé fejleszteni a terüle-
tet. Sőt a paksiak és a környékbeliek terepver-
senyeinek, tájékozódó versenyeinek, de akár 
majálisoknak is ideális színterévé válhatna az 
Imsósi-erdő. (Paksi Hírnök, 1998.08.28., 10.o.) 
(Források: Paksi Tükör, 2009/3., 12–22.o., He-
gedűs János: Imsós település története) 

dr. Hanol János

Paks – Imsós a romokkal (képeslaprészlet, 1933., vitéz Kiss Kálmán kiadása, Tumpek felvétele

Fotó: magánarchívum

„Paksi majális. Pakson a Daróczy, Döry, 
Kurz, Scheuer, Szeniczey, Vigyázó csalá-
dok igen fényes és mindamellett rendkívü-
li kedélyes majálist rendeztek az »Imsós« 
nevű dunai szigeten a múlt héten. Az in-
dulás fél 12 órakor volt délben a gőzha-
jóállomástól több csónakon, cigányzené-
vel. A szigeten kitűnő majálisi ebéd vár-
ta a vendégeket; ebéd után táncz és egyéb 
szórakoztató mulatságok tartották foly-
vást víg hangulatban a kitűnő társaságot.” 
(Szekszárd Vidéke, 1890.05.29., 3.o.)

„Érdekes sportág a tájfutás. Itt nemcsak az 
erőnlét a döntő, jól kell ismerni a térképet, 
a tájolót, a jelzéseket, és a legnehezebb te-
repen is fel kell találnia magát a verseny-
zőnek. November 7-e tiszteletére szomba-
ton a Paks melletti Imsós erdőben százhú-
szan vettek részt.” (TMN, 1978.10.31.) 

Az eltűnt városkép nyomában
Eltűnt településrészek Paks környékén: Imsós
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PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
E-mail: dunakomlod.halaszcsarda@t-online.hu

Egymást érik a vizes versenyek

Hetedik lett a magyar dzsúdóválogatott

Hazai és nemzetközi versenyek követik 
egymást kajak-kenuban, az Atomerőmű 
SE sportolói i�úsági, U23 és felnőtt korosz-
tályban is ott vannak a legjobbak között. 
Az előző lapszámunk óta eltelt hetek ese-
ményeit Bedecs Ferenc szakosztályvezető 
foglalta össze.

– A világversenyeken való indulás kiharco-
lásához nagyon fontos volt a második válo-
gató. Hogy sikerült? 
– Szegeden a második felnőtt U23 és i�úsági 
válogatón Pupp Noémi kajak egyes 500 méte-
ren és ugyanezen a távon Fojt Sárával (Kovács 
Katalin Akadémia) egyaránt a harmadik he-
lyen ért célba. Vajda Bence Szántói Szabó Ta-
mással (Vasas SC-ARC-S Group) a felnőtt ka-
jak kettesek 500 és 1000 méteres távján is nyer-
ni tudott, ami nagy teljesítmény. Juhász István 
megismételte az első válogatón nyújtott ki-
váló teljesítményét, kenu egyes 500 és 1000 
méteren, illetve párosban Lugosi Gergellyel 
(Merkapt-Mekler László SE) 500 és 1000 mé-
teren egyaránt az első helyen ért célba. Kol-
lár Kristóf megnyerte az U23-as mezőnyben a 
kenu 1000 egyest, Hodován Dáviddal másodi-
kak lettek párosban 500 méteren. Mivel az első 
válogatót ők nyerték, így egy-egy lett a Mol-
nár Csanád és Rumi Gergő párossal szemben, 
a Szolnokon rendezett „szétlövést” Hodóék 
nyerték. Hodován Dávid a verseny előtti hét-

végén belázasodott, úgyhogy nem volt éppen 
topformában, de így is nagyon szépen helyt-
állt. Besenyei Ádám párja, Buday Domon-
kos (Törökbálinti Kenusiskola) szintén beteg-
séggel küzdött, úgyhogy kenu párosban 1000 
méteren a felnőtt döntőben nem tudták azt a 
teljesítményt nyújtani, amit az első válogatón, 
hatodikak lettek. Kiszli Vanda megnyerte a ka-
jak egyesek 5000 méteres versenyét, így indul-
ni fog a síkvízi világbajnokságon, bár ott még 
nem volt csapathirdetés. Minden verseny-
számban teljes, komplett volt a mezőny, ideális 
körülmények között, jó pályákat lehetett men-
ni, minimális szélben és meleg időben zajlot-
tak a futamok.                                                                
– Milyen eredményeket értek el a paksi spor-
tolók az Európa Játékokon? 
– Azt tudni kell, hogy az Európa Játékok 
most már megegyezik az Európa-bajnok-
sággal. A kajak-kenu versenyekre 800 méter 
hosszú tavon került sor, ezért a hölgyeknél 
csak az olimpiai távokat – 500 egyes, páros és 
négyes – rendezték. Két versenyző képviselte 
az ASE-t, Vajda Bence kajak kettes 500 méte-
ren Szántói Szabó Tamással az oldalán – akár 
a poznani világkupán – pár tizeddel lemaradt 
az „A” döntőről, a „B” döntőt viszont meg-
nyerték. Ezenkívül még Bence vegyes páros-
ban indult Lucz Annával, 200 méteren kilen-
cedikek lettek. Pupp Noémiék kajak négyes 
500 méteren, ha minimális különbséggel is, 

de lemaradtak a dobogóról. Azt tudni kell, 
hogy egy újonnan alakult hajóról van szó, 
gyakorlatilag kint a verseny előtt tudtak elő-
ször összeülni. Gazsó Dorka, Csipes Tama-
ra, Pupp Noémi és Fojt Sára ősz óta Csipes 
Ferencnél készülnek, de közösen még nem 
versenyeztek, és így végeztek a negyedik he-
lyen. Egy bronzérem reálisabb lett volna.                                                                                                     
Ezenkívül még volt egy Magyar Kupa Fadd-
Domboriban, ahol 79 egyesület 1430 ver-
senyzője vett részt. Az ASE színeiben 36 ver-
senyző állt rajthoz, egy arany-, négy ezüst- és 
egy bronzérmet szereztek.                                                                      
– Milyen versenyekre utaznak az Atomerő-
mű SE versenyzői a következő hetekben? 
– A síkvízi i�úsági és U23-as világbajnok-
ságot az olaszországi Auronzóban rende-
zik július 5–9. között, melyen öt verseny-
zőnk, Juhász István, Kollár Kristóf, Hodován 
Dávid, Vajda Bence és Bessenyei Ádám vesz-
nek részt. Három héttel később, július 27–
30. között a portugáliai Montemor-o-Velho 
ad otthont a síkvízi i�úsági és U23-as Euró-
pa-bajnokságnak. Július 6–8. között Fadd-
Domboriban lesz a vidékbajnokság a gye-
rek korosztálytól a felnőttig, 9-én pedig SUP 
és sárkányhajó magyar bajnokságot rendez-
nek. Ezenkívül folyamatosan mennek most a 
napközis táborok a csónakházban, ami után 
majd a kicsik elmennek egy ötnapos tiszai tú-
rára.                                                                      -kj-

Krakkóban az Európa Játékok keretében 
rendezték meg a dzsúdó vegyescsapat Eu-
rópa-bajnokságot, amelyen huszonkét or-
szág indította válogatottját. A tizenegy fős 
magyar csapatban három paksi versenyző, 
Pupp Réka, Gercsák Szabina és Cirjenics 
Miklós is helyet kapott. A tizenhat közé ju-
tásért az ukrán válogatottat kellett legyőzni, 
ami végül 4-1-re sikerült, az ASE versenyzői 
közül egyedül Gercsák Szabina lépett tata-
mira, Hrebenozko ellen győzött. A követke-
ző fordulóban a házigazda lengyelek követ-
keztek. Az első három összecsapáson ma-

gyar győzelemnek örülhettünk, közöttük 
Gercsák Szabina Wroblewska elleni sike-
rének. Szépítettek a lengyelek, 3-1-es állás-
nál az 52 kg-os Pupp Réka az 57 kg-os világ-
bajnoki bronzérmes Kowalczykkal csapott 
össze. Ritkán látható maratoni küzdelmet 
vívtak a lányok, a négyperces rendes mér-
kőzésidő után még kilenc perc negyven má-
sodpercig gyötörték egymást az aranypon-
tért. Végül egy wazarival győzött Réka, és 
ezzel 4-1-re a magyar csapat. Az elődöntőbe 
jutásért a németek már 3-2-re vezettek, ami-
kor Gercsák Szabina legyőzte Butkereitet, és 

egyenlített. A mindent eldöntő utolsó mér-
kőzésen német győzelem született, így a 
nemzeti válogatottunk a vigaszágra került. 
Portugália ellen Cirjenics Miklós és Pupp 
Réka révén még 2-1-re vezetett a magyar 
csapat. Ezután két vereség következett, köz-
tük Gercsák Szabináé, aki nem bírt Tais Pi-
nával. Végül a hatodik összecsapás után 3-3-
nál is Cirjenicsnek kellett szőnyegre lépnie, 
de másodjára nem bírt Brites-szel, így a por-
tugálok jutottak tovább (3-4). A magyar vá-
logatott a hetedik helyen zárta az Európa-
bajnokságot.                                                 -joko-
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A második ütemmel folyta-
tódik az ASE csarnok felújítása
Javában zajlik az ASE sport-
csarnok felújításának máso-
dik üteme, illetve a végéhez 
közelít a dzsúdócsarnok épí-
tése. A munkálatokról dr. Ko-
vács Antalt, az Atomerőmű SE 
elnökét kérdeztük. 

– A második ütemmel folytató-
dik az ASE-csarnok felújítása. 
Eddig mi valósult meg, és a mos-
tani projektben mi újul meg? 
– Ez a város egyik jellemző épüle-
te, nagyon fontos volt, hogy meg 
tudjuk őrizni. Gyakorlatilag az 
1986-os átadás óta időnként be-
ázott, a felújítás előtti utolsó mér-
kőzés két órát csúszott, mert nem 
tudtunk játszani emiatt. Legelő-
ször a tetőt kellett megcsinálni, 
addig se a parkettát, se mást nem 
lehetett. Ebből a szempontból 
most már rendben van az épület. 
Viszont kevés volt az öltöző, és az 
idő előrehaladtával szükségesnek 
látszott egy VIP részleg kialakí-
tása a szponzorok bevonása ér-
dekében, ezeknek álltunk neki a 
második ütemben. A munkála-
tokkal a hétvégi dzsúdó Atom-
kupa idejére leállunk, a megmé-
retés után folytatják a munkát a 
szakemberek. Reményeink sze-
rint szeptember elejére elkészül 
az új öltöző, a szennyvízvezeték 
cseréje és a VIP részleg.
– Várható a sportcsarnok körüli 
terület felújítása is? 
– Tervben van, hogy a külső kör-
nyezet is megújul, de lépésről lé-
pésre haladunk, most az a lényeg, 
hogy bent rendben legyünk. 
Amíg olyan belső munkálatok 
folynak, amelyekhez nehézgépek 
szükségesek, nem érdemes kint 
is felújítani. Amint belül kész va-
gyunk, jövünk kifelé, és remélhe-
tőleg minden nagyon szép lesz.   
– Milyen forrásból valósul meg 
mindez? 
– Tao-forrásokra tudtunk pá-
lyázni a kosárlabda szövetség-
nél. Korábban már pályáztunk 

egy új városi sportcsarnok eset-
leges építésére, csak az elmúlt 
időszakban úgy megváltoztak a 
lehetőségek és a feltételek, hogy 
amikor láttuk, hogy erre vi-
szonylag kevés az esély belátható 
időn belül, akkor arra koncent-
ráltunk, hogy a meglévő sport-
csarnok a lehető legjobb legyen. 
Megvan a tao-forrás, és a még 
szükséges összeget az Atom-
erőmű biztosította. Összessé-
gében a két ütem egy kicsivel 
több mint egymilliárd forint, 
nagyjából fele-fele megoszlással.                                                                                                                                    
– A csarnokfelújítással párhuza-
mosan készül a dzsúdócsarnok. 
Hogy halad az építkezés? 
– Rohamléptekben halad az 
építkezés, nyár végére szeret-
nénk átadni a csarnokot. Lesz-
nek olyan funkciók, amikben 
a dzsúdóterem be tud segíte-
ni a csarnoknak, ilyen például a 
tárolókapacitás. Elég nagyszá-
mú napelem kerül az épület te-
tejére, úgyhogy amikor nyáron 
klimatizálni kell az ASE csar-
nokot, abba is be tud szállni a 
dzsúdóterem. Végre lesz egy 
méltó helye ennek a sportágnak. 

– Hány sportolót tud majd befo-
gadni a dzsúdóterem? 
– A felület nagysága majdnem 
500 négyzetméter, ez azt jelenti, 
hogy 100-150 fő is tud egyszer-
re dzsúdózni, de akár több cso-
portban is lehet küzdeni. Ez re-
gionális szinten mindenképpen 
komoly előrelépés lesz, akár vá-
logatott szintű edzéseket is le-
het végezni. A nagyobb verse-
nyeket továbbra is az ASE csar-
nokban tervezzük lebonyolítani. 
Nagyon jó, hogy ilyen közel lesz 
egymáshoz a két létesítmény, 
lesz egy-két szálláshely is, és kö-
zel van a strand. Már beszél-
gettünk a kenusokkal, akiknél 
szintén van néhány szálláshely, 
és a csónakház nagyon köny-
nyen megközelíthető kerékpár-
úton. Akár ezzel a két helyszín-
nel komolyabb edzőtáborokat is 
fel tudunk vállalni. Strand, Duna, 
dzsúdóterem, vízitelep, sport-
csarnok, közel van még a Rákó-
czi iskola tornaterme, ez így azt 
jelenti, hogy Pakson a sportinfra-
struktúra nagyon erősen fog fej-
lődni a következő pár hónapban. 
Emellett a kajak-kenu telepen is 

sikerült szintén pályázati pénz-
ből fejlesztéseket megvalósítani, 
ez turisztikai központ lesz a vízi-
túrázás kapcsán.                                      
– Az ASE csarnok nemcsak a ko-
sárlabdázóké. Hányféle funkci-
ót tölt most be? 
– Az ASE csarnok szimbólum-
nak is tekinthető, és nem csak 
az egyesület számára. Az élspor-
ton kívül folyamatosan utánpót-
lássport, asszonytorna, gyermek 
közösségi események vannak. 
Időnként koncertek, de példá-
ul óvodásoknak délelőttönként 
van foglalkozás, aztán teremfo-
ci, tehát tényleg arra törekszünk, 
hogy minél jobb legyen a csar-
nok kihasználtsága. Amikor a 
Covid-járvány idején bezárták az 
iskolákat, reggel hattól este tízig, 
tizenegyig mentek az edzések. 
A megemelkedett terembérletek 
kapcsán is az ASE volt az a csar-
nok, ahol folyamatosan nonstop 
bárkit beengedtünk, aki spor-
tolni akart, használhatta. Tény-
leg nemcsak a kosárlabdának, 
hanem az egész városi sportnak 
fontos központja.                 

Kovács József

Fotó: Szép Zsóka
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Javában zajlik a felkészülés a 
Paksi FC-nél. Még a Fehér-
vári úti stadionban hangol a 
2023/2024-es bajnoki idény-
re a csapat, majd Szlovéniában 
edzőtáborozik egy hetet, végül 
itthon már a �nombeállításon 
lesz a hangsúly a rajtig. Közben 
edzőmérkőzéseket játszanak ha-
zai környezetben és külföldön 
egyaránt.

Nagy a játékosmozgás a nyári idő-
szakban a zöld-fehéreknél. A tá-
vozók listája lassan egy csapatnyi 
keretet is lefed: Varga Barnabás 
(FTC), Rácz Gergő (MTK), Ko-
vács Nikolasz (Budapest Honvéd), 
Kádár Tamás (MTK), Nagy Ger-
gely (Pas Lamia), Lorentz Márton 
(Budafok), Sajbán Máté (ZTE), 
Haris Attila (Szeged). A paksiak 
eddig három játékost adtak köl-
csönbe: Tamás Olivér (Nyíregy-
háza), Szekszárdi Milán (Kazinc-

barcika), Nyári Patrik (Szeged). 
A „vérátömlesztés” még javában 
zajlik, így természetesen a „bevé-
teli” oldal is folyamatosan bővül. 
Eddig Paksra igazolt: Silye Erik 
(Vasas), Mezei Szabolcs (MTK), 
Hegedűs János (Vasas), Beke Pé-
ter (Budafok), Kovács Krisztián 
(ETO), Temesvári Attila (Szeged). 
Kölcsönből visszatért a csapat-

hoz Szabó Bálint (Antalyaspor). 
A szurkolók örömmel nyugtáz-
hatták, hogy Papp Kristóf meg-
hosszabbította szerződését a PFC-
nél. A nagy játékosmozgás az első 
hazai edzőmérkőzésen a Vasas el-
len még kiütközött a játék minő-
ségében, látszik, lesz dolga a szak-
mai stábnak a felkészülés során, 
de ismerve Bognár György felké-

szültségét és játék�lozó�áját, ta-
lán nem kell aggódniuk a zöld-fe-
hérek szurkolóinak. Egyébként a 
mérkőzést 3:1-re nyerte meg az 
immár NB II.-es fővárosi csapat. 
A Paksi FC július 15-ig hazai kör-
nyezetben készül, majd a szlové-
niai Zrecébe utazik edzőtáborba, 
ahol három edzőmérkőzéssel már 
a bajnoki rajtra élesít. A július 22-
én hazatérő együttesnek, még egy 
hete marad a �nomhangolásra, 
hiszen július 29-én az első fordu-
lóban, az NB II.-ből feljutott MTK 
Budapest FC-hez látogatnak Bog-
nár György tanítványai. Ezután 
augusztus 5-én érkezik a Deb-
recen, és ismét egy feljutó csapat 
vendége lesz a PFC, Diósgyőrben 
vizitálnak a �úk augusztus 12-én. 
Nem ígérkezik könnyűnek a rajt. 
Augusztus közepén már okosab-
bak leszünk, de addig is bízzunk 
és reménykedjünk a jó eredmé-
nyekben.                                       -dt-

Sport

Felkészülésben a Paksi FC csapata

Életet az éveknek – 
sportnap Pakson

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Huszonnégy Tolna vármegyei 
nyugdíjasklub 161 tagja spor-
tolt az Életet az éveknek prog-
ram keretében. A Paksi II. Rá-
kóczi Ferenc Általános Iskola 
tornacsarnokában tartott ren-
dezvényt Leber Ferenc, Paks 
alpolgármestere nyitotta meg.
 
Leber Ferenc beszédében el-
mondta: nagyon fontosnak tart-
ja, hogy ennyien összegyűltek 
ezen a napon, együtt sportol-
nak és építik közösségüket. Ér-
keztek a paksi iskola sportcsar-
nokába Németkérről, Simontor-
nyáról, Dombóvárról is. Az Életet 
az éveknek programnak 18 Tolna 
vármegyei nyugdíjasklub a tag-
ja, közülük 14 képviseltette ma-
gát június 24-én. Becker Jánosné, 
a Paks Városi Nyugdíjas Klub el-
nöke azt mondta, a cél az, hogy 
mozogjanak, sportoljanak és 
jól érezzék magukat ezen a na-

pon.  Az Életet az éveknek Or-
szágos Szövetség megyei elnöke, 
Fóberné Orova Valéria kiemel-
te, hogy nagyon szeretik a nyug-
díjasok a szövetség által évente 
megrendezett nagyszabású ese-
ményeket. A bátaszéki szavaló-
versenyen 150, a szekszárdi da-
los találkozón 250 nyugdíjas vett 
részt, a paksi sportnapon pedig 
161-en mutatták meg, hogy 60 
év felett is van élet. A Rákóczi 
iskola pedagógusai is segítették 
a program lebonyolítását, a be-
melegítő gimnasztikát Bor Bar-
na, az ASE edzője, testnevelő ta-
nár tartotta. A bemelegítés után 
a hat csapatra osztott résztvevők 
asztaliteniszben, célba dobásban, 
kosárlabdában, és még táncban 
is összemérték erejüket. Minden 
résztvevő oklevelet kapott, a leg-
jobb csapatot pedig Paks város 
borával is megjutalmazták.

-se-
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TEMETKEZÉS 
 

I r o d a , b e m u t a t ó t e r e m :  
P a k s ,  K á l v á r i a  u .  2 .  

( f ö l d h i v a t a l l a l  s z e m b e n )  
 

I r o d a v e z e t ő :   
N o s z k ó n é  S z e m e n y e i  E s z t e r  

0 6 2 0 / 8 5 2 - 1 5 2 0  
 

Készenlé t  0 -24h- ig :  
0630/936-3255  

w w w . a n h u r t e m e t k e z e s . h u  

Konténerrendelés: 
0630/683-9787

Nyitvatartás: 

H-V: 05-20-ig

Tel: 75/315-983

20/945-0992

Hirdetési tarifák a Paksi Hírnökben

1/1 extra oldal (205×282 mm) – 99.000 Ft + áfa (125.730 Ft)
1/1 oldal (188×260 mm)  –  88.000 Ft + áfa (111.760 Ft)

1/2 extra oldal (205×141 mm) – 55.000 Ft + áfa (69.850 Ft)
1/2 oldal (188×128 mm)  – 40.000 Ft + áfa (50.800 Ft)
1/4 oldal (92×128 mm) –  20.000 Ft + áfa (25.400 Ft)
1/8 oldal (92×62 mm) –  11.000 Ft + áfa (13.970 Ft)
1/16 oldal (44×62 mm) – 5.500 Ft + áfa (6.985 Ft)
1/32 oldal (44×29 mm) – 2.500 Ft + áfa (3.175 Ft)

  
További információ: +36 70/458-9809 

E-mail: paksitv@paks.hu, paksihirnok@gmail.com

Fűnyírást, fűkaszálást 
vállalok nm áron. 

Érdeklődni: 
06 20/204 6297


